
انتقاد ابتکار از جاده میان گذر دریاچه ارومیه  

 میان گذر جلوی مبادله آب را گرفت
 دریاچه رسوب کرد

   مناطق 1، 2، 22 و 5 بحرانی ترین مناطق تهران 
از نظر فضای سبز شهری

شهروند| نزدیک به  7 سال از افتتاح نخستین باند 
میان گذر دریاچه ارومیه می گذرد.  7 سالی که برای این 
میان گذر پر بوده از حواشی زیست محیطی. میان گذر یا 
پل شهید کلانتری دریاچه ارومیه از ابتدا با انتقادهای 
بسیاری از س��وی دوستداران محیط زیس��ت روبه رو 
ش��د. انتقادهایی که به پیامدهای زیست محیطی پل 
و تغییراتی اشاره داش��تند که حیات دریاچه را تهدید 
می کردند. پ��ل میان گذر دریاچه ارومی��ه اما با تمامی 
نگرانی ها به بهره برداری رس��ید و  7 سال را پشت سر 
گذاشت. 7 سالی که زمانی نسبتا مناسب برای محک 
خوردن پیش بینی های نگران کننده زیست محیطی 
بود. نگرانی ها به واقعیت تبدیل ش��د، پل هم به جمع 
معضلات زیس��تی دریاچه اضافه کرد و حیات آن را به 
خطر انداخت. هفت سال گذشته و حالا رئیس سازمان 
حفاظت محیط زیس��ت از راکد مان��دن آب دریاچه و 
رس��وب آن حکایت می کند. حکایتی ک��ه در روزهای 
ساخت میان گذر چشم های بس��یاری را نگران کرد اما 
توجهی به آن نشد. معصومه ابتکار در نشست خبری روز 
جهانی زمین، با شعار زمین پاک با حفاظت از آب و خاک 
در جمع خبرنگاران گفت: »قرار ب��ود جاده میان گذر 
دریاچه ارومیه جلوی مبادل��ه آب را نگیرد و آب در زیر 
پل جریان داشته باشد تا جلوی رسوب دریاچه گرفته 
شود. متاسفانه این اتفاق نیفتاد و شرایط میان گذر امکان 

جریان آب بین دو طرف میان گذر را گرفت.« 
میان گذری که قرار بود آس��ایش و راحت��ی را برای 
ساکنان آذری به وجود بیاورد، به سدی تبدیل شد که 
جلوی تبادل آب و جریان آن را گرفت. باعث رس��وب 
دریاچه ای شد که سایه خشک شدن را نزدیک می بیند 
و گفته می شود کمتر از 10 درصد از آب آن باقی مانده 
است. دریاچه ای که اگر مرگش قطعی شود،  میلیون ها 
نفر را مجبور به کوچ می کند. غبار نمکی اش تا ش��رق 
کشور خواهد رفت و زندگی و کشاورزی را برای هزاران 
کیلومتر دورتر از خود غیرممکن خواهد کرد. هرچند 
که این روزها خبرهای امیدوارکننده تری درباره وضع 
دریاچه به گوش می رسد و گفته می شود تراز اکولوژیکی 
آن در  سال جاری نسبت به سال های قبل کاهش پیدا 
نکرده است اما همچنان وضع قرمز و نگران کننده است. 
رئیس س��ازمان حفاظت محیط زیست در توضیح 
وضع دریاچه ارومیه، به ورود تع��داد زیادی فلامینگو 
به دریاچه ارومیه اشاره کرد و گفت: »وضعیت دریاچه 
ارومیه در مقایس��ه با س��ال گذش��ته به دلیل افزایش 
بارندگی ها، ورود مقادیر زیادی آب از پش��ت سدها به 
دریاچه، احیای تالاب های منطقه و آموزش کشاورزان 

بهتر است.« 
او در ادام��ه از مکاتبات��ی خبر داد که ب��ا وزارت راه و 
شهرس��ازی برای اصلاح جاده میان گذر دریاچه انجام 
شده و یادآور ش��د که »قرار بود جاده میان گذر جلوی 
مبادل��ه آب را در دو ط��رف ج��اده نگی��رد و آب از زیر 
میان گذر جریان داشته باشد تا رسوب گذاری در دریاچه 
اتفاق نیفتد اما متاس��فانه این اتف��اق نیفتاد. بر همین 
اساس با وزیر راه و شهرسازی مکاتبه کرده ایم و تا پایان 
امس��ال جاده میان گذر دریاچه ارومیه اصلاح خواهد 
شد. با این اصلاح، جریان آب از زیر این جاده میان گذر 

صورت می گیرد.« 
پس��ماندها در س��ال های اخیر به معضل��ی بزرگ 
در کش��ور تبدی��ل ش��ده اند. در ش��هرهای ش��مالی 
پسماندهای تر و خش��ک، جنگل، رودخانه و سواحل 
را زیر س��ایه برده اند و به بحران تبدیل شده اند. رئیس 
سازمان حفاظت محیط زیست در این نشست با اشاره 
به اقداماتی که برای مدیریت این معضل قدیمی انجام 
شده است، با اش��اره به این که برای حفاظت و مدیریت 
پسماند مشکلات زیادی در دنیا و کش��ور وجود دارد، 
گفت: »در این زمینه هماهنگی ها و اقدامات موثری با 
وزارت کش��ور در اواخر  سال 92 و 93 داشتیم و تنظیم 
آیین نامه ه��ا و مقررات ب��ه لحاظ فنی تدوین ش��ده. 
مسئولیت اجرایی پسماند خانگی برعهده شهرداری ها 
اس��ت، بر همین اساس از ش��هرداری ها و شورای های 
شهر خواسته شده تا برنامه مدیریت پسماند شهری که 
شامل اهداف، اعتبارات و تقسیم کار بخش های مختلف 
و مشارکت مردم است را ارایه دهند.«  وضعیت نه چندان 
خوب فضای س��بز ش��هری در ش��هر تهران، موضوع 
دیگری بود که ابتکار به آن اش��اره کرد و مناطق 1، 2، 
22 و 5 را بحرانی تری��ن مناطق پایتخت از نظر فضای 
سبز شهری اعلام کرد و گفت: »در برخی مناطق شهر 
تهران به خصوص در مناطق جنوبی برای توسعه فضای 
سبز شهری اقدامات خوبی انجام شده است اما در برخی 
مناطق به دلیل تقاضای بالای ساخت وس��از و درآمدزا 
بودن ساخت وساز برای ش��هرداری، با وضع خوبی در 
توسعه فضای سبز روبه رو نیستیم. در این میان مناطق 

1، 2، 22 و 5 شرایط بحرانی دارند.« 
نجات میانکاله از دست زمین خواران 

در ادامه این نشست، معاون رئیس جمهوری درباره 
تصمیم سازمان محیط زیس��ت درخصوص واگذاری 
منطقه آش��وراده ب��ه گردش��گری گفت: »س��ازمان 
محیط زیست نشس��ت های متعددی با کارشناسان، 
علاقه مندان، متخصصان حوزه برگزار کرده تا بتوانیم 
درخصوص زون بندی مناطق حفاظت ش��ده براساس 
ضوابط اقدام کنی��م. تمام نگرانی های کارشناس��ان و 
متخصصان و س��ازمان های مردم نه��اد را درخصوص 
این واگذاری س��ازمان محیط زیس��ت ه��م دارد اما به 
مردم اطمینان می دهیم که به هیچ عنوان گردشگری 
در منطقه آشوراده صدمه ای به محیط زیست آن وارد 
نمی کند تنها می خواهیم در قالب یک طرح گردشگری 
س��بک امکان بهره مندی مردم از مناط��ق طبیعی را 
فراهم کنیم.«  ابتکار یادآور ش��د: »کسانی که تنها به 
نقد واگذاری آشوراده به بخش گردشگری می پردازند 
بد نیس��ت که نگاهی به اقدامات انجام شده در جزیره 
همجوار ای��ن منطقه یعن��ی پناهگاه حی��ات وحش 
میانکاله داشته باشند چراکه در یک سال گذشته دخل و 
تصرفات سودجویان و ویلاسازی هایی که در این منطقه 
انجام شده بود با همت مس��ئولان منطقه ازجمله قوه 
قضائیه به طور کامل از بین رفت و میانکاله از دست زمین 

خواران نجات پیدا کرد.«
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روي خط خبرگزارش

وزیر بهداشت خبر داد: 

ورود قرارگاه خاتم الانبیاء به 
پروژه های بهداشتی و درمانی 

در حوزه بهداشت و درمان عقب افتادگی های 
زیادی وجود دارد

ش�هروند| ق��رارگاه خاتم الانبی��اء وارد پروژه های 
بهداشتی و درمانی ش��د. این خبر دیروز پس از امضای 
تفاهمنام��ه وزارت بهداش��ت ب��ا قرارگاه س��ازندگی 
خاتم الانبیاء، از س��وی وزیر بهداشت اعلام شد. حسن  
هاشمی که برای امضای این تفاهمنامه رفته بود، گفت 
که: »پروژه های بیمارس��تانی و س��ایر ساختمان های 
بهداشتی، درمانی و آموزش��ی در نقاط مختلف کشور 
براس��اس نیازس��نجی از طرف وزارت بهداشت توسط 
قرارگاه خاتم الانبیاء احداث می ش��ود.« حالا با امضای 
این تفاهمنامه قرار اس��ت وزارت بهداشت طی 4 سال 
آینده، تا س��قف 5 هزار میلیارد ریال، در حوزه بهداشت 
و درمان، س��رمایه گذاری مشترک با قرارگاه سازندگی 
خاتم الانبی��اء انجام دهد. وزیر بهداش��ت اینها را گفت 
و درباره نحوه تأمین منابع مالی پروژه های بهداش��تی 
درمانی، ادامه داد: »30 درص��د از منابع مالی مورد نیاز 
هر یک از این پروژه ها به صورت نقدی و 70 درصد دیگر 
نیز از محل املاک و مستغلات وزارت بهداشت و دولت 
تأمین می شود.«  هاشمی با اش��اره به این که هم اکنون 
عمر اغلب بیمارستان های کشور بیش از 50 سال است، 
تأکید کرد که با اج��رای این پروژه، حجم قابل توجهی 
از بیمارستان های فرسوده به مراکزی مجهز برای ارایه 

خدمات پزشکی به مردم تبدیل شوند.
وزیر بهداشت امضای تفاهمنامه با قرارگاه خاتم الانبیاء 
را فرصت خوبی دید تا به مش��کلات حوزه بهداش��ت و 
درمان اشاره کند. » در حوزه بهداشت و درمان در کشور 
عقب افتادگی های زی��ادی وج��ود دارد، در دولت های 
گذشته، اطلاع نداشتن کافی از این حوزه باعث مغفول 
ماندن بخش بهداشت و درمان ش��ده است اما در حال 
حاضر این بخش در اولویت دولت و مجلس قرار گرفته 
است و تمام تلاش خود را به کار می بندیم تا درد و رنج 
مردم کم شود.« او ادامه داد: » واقعیت این است که مردم 
در حوزه سلامت مشکلات زیادی دارند و در برخی موارد 
بروز یک حادثه می تواند به راحتی روند زندگی یک فرد 
را تغییر دهد، بنابراین حداکثر تلاش خود را در جهت کم 

کردن مشکلات مردم به کار می بندیم.«

سگ کشی دردناک با تزریق اسید
فارس| در یکی از شهرک های صنعتی شیراز، سگ ها 
به روشی غیرانسانی با تزریق اس��ید کشته می شوند و 
پیمانکاران در ازای ارایه هر لاشه 15 هزار تومان دریافت 
می کنند. یکی از فعالان دفاع از حقوق حیوانات، فیلمی 
دو دقیقه ای از کشتار سگ ها را در اختیار خبرنگار فارس 
قرار داده اس��ت که در این فیلم، کشتار سگ ها با تزریق 
تناوبی اسید نشان داده می شود. به گفته این فعال حقوق 
حیوانات در شیراز، این اقدام توسط پیمانکاران شهرک 
صنعتی شیراز انجام گرفته است. پیمانکارانی که در ازای 
تحویل لاش��ه هر قلاده س��گ، 15 هزار تومان دریافت 
می کنند و حتی از سوزاندن جسم نحیف یک توله سگ 
با اسید هم دریغ نمی کنند. قاسم اکبری، شهردار منطقه 
5 ش��یراز دراین باره اع��لام می کند: به رغ��م واقع بودن 
شهرک صنعتی شیراز در محدوده شهرداری منطقه 5، 
شهرک های صنعتی تحت نظارت سازمان پسماند اداره 
می شوند و مسئولیت کش��تار سگ ها در این شهرک ها 
به عهده ش��هرداری نیس��ت. از س��وی دیگ��ر، روح الله 
خوشبخت مدیرعامل سازمان پسماند شهرداری شیراز با 
ساختگی خواندن این کلیپ، تأکید می کند: شهرک های 
صنعتی به هیچ وجه تحت نظارت شهرداری و یا سازمان 
پسماند نیستند و هر شهرک به طور مجزا توسط مدیر 
مربوطه اداره می ش��ود. اما این درحالی است که جعفر 
امیدی، مس��ئول دفتر شهردار ش��یراز ضمن اشاره به 
تماس ه��ای مکرر هموطنان معترض ب��ه این جنایت، 
تأکید می کند: ش��هرک صنعتی ش��یراز تحت نظارت 
شهرداری شیراز بوده و این کش��تار بی رحمانه توسط 

شهرداری شیراز درحال پیگیری است.

عضو شورایعالی نظام پرستاری: 

۳۰ درصد پرستاران در معرض 
خشونت فیزیکی قرار دارند

  حمله یک بیمار با چاقو به پرسنل بیمارستان 
مدرس ساوه

ش�هروند| حمله یک بیمار به پرس��نل بیمارستان 
شهید مدرس س��اوه، دو نفر از پرسنل این بیمارستان را 
مجروح کرد. این اتفاق دوازدهم فروردین ماه در شرایطی 
در این بیمارستان رخ داد که مراجعه کننده خود بدلیل 
ضرب��ه چاقو از ناحیه دس��ت مجروح ش��ده ب��ود. عضو 
شورایعالی نظام پرستاری در توضیح این حادثه می گوید: 
» دوازدهم فروردین ماه مردی که با ضربه چاقو به دستش 
دچار آسیب شده بود، به آن بیمارستان می رود و با توجه 
به این که روز تعطیل بوده و پزش��ک کش��یک مشغول 
رسیدگی به بیماران دیگری بوده است، معترض شده و 
با داد و فریاد آرامش بیمارستان را به هم می زند.« محمد 
ش��ریفی مقدم ادامه می دهد:» فرد مضروب از پرستاران 
می خواهد که پاسخگو باش��ند و درنهایت درگیر شده و 
یک دانشجوی پرستاری را با ضربه چاقو از پشت پا مجروح 
می کند و همچنین به پرستار دیگری آسیب می رساند. 
درنهای��ت ب��ا مداخله پلیس و حراس��ت بیمارس��تان، 
پرونده ای در همین ارتباط تش��کیل می ش��ود اما بعد 
از گذش��ت 10 روز از حادثه، این پرونده هنوز در مرحله 
مقدماتی قرار دارد.« او با ابراز تاسف از این اتفاق می گوید 
که 30 درصد پرستاران در معرض خشونت فیزیکی قرار 
دارند، با این توضیح: » بیشتر خشونت علیه پرستاران از 
س��وی همراهان بیمار صورت می گیرد، این خشونت ها 
کلامی و فیزیکی هستند.« او به مهر می گوید: » پرستاران 
همواره در صف اول پاسخگویی به بیماران و همراهان قرار 
دارند و ضعف عملکردی در مراکز درمانی را پرستار باید 
جواب بدهد. به طوری که اگر پزش��ک دیر بیاید، پرستار 
پاسخگوست. اگر غذای بیمارستان بد باشد، اگر ملحفه 
تخت بیمارستانی کثیف باشد و اگر اتاق بیمار گرم یا سرد 
باشد، همه این مشکلات را پرستار باید پاسخگو باشد.« 
دبیرکل خانه پرستار تأکید می کند که بیش از 90درصد 
پرستاران در محیط کار، خشونت های کلامی و 30 درصد 

آنها خشونت فیزیکی را تجربه کرده اند.

الناز محمدی| رئیس جمهوری دس�تور داد، کارگروه تشکیل شد؛ این بار 
البته برای فرهنگی�ان. حالا یک ماه از آخرین تجمع معلم�ان در تهران و 
دیگر شهرها برای اعتراض به میزان حقوق و مسائل معیشتی شان می گذرد 
و حالا اینطور که پیداس�ت این بار نه وزیر آموزش و پرورش و معاونانش و 
نه نمایندگان مجلس، که این شخص حسن روحانی، رئیس جمهوری است 
که کارگروهی را تشکیل داده تا خواسته های فرهنگیان در آن رسیدگی 
ش�ود. خبر را دیروز محمد فاضل، مدیرکل دفتر وزارتی آموز ش و پرورش 
اعلام کرده؛ آنطور که او گفته  با دستور رئیس جمهوری کارگروهی متشکل 
از مس�ئولان ارش�د دولتی برای رس�یدگی به خواس�ته های فرهنگیان 

تشکیل ش�ده اس�ت:  »با دس�تور رئیس جمهوری و با هدف رسیدگی به 
خواسته های فرهنگیان، کارگروهی با حضور اسحاق جهانگیری معاون اول 
رئیس جمهوري، محمدباقر نوبخت رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی 
کش�ور و علی اصغر فانی وزیر آموزش و پرورش تش�کیل شد.«  مدیرکل 
دفتر وزارت�ی آموز ش و پ�رورش با بیان این که تش�کیل ای�ن کارگروه با 
حضور مس�ئولان تراز اول دولت نش�ان از توجه ویژه مس�ئولان نظام به 
مس�ائل آموزش وپرورش و اهتمام جدی به معلمان دارد، ادامه داده است:  
»ترکیب افراد حاضر در کارگروه مورد اش�اره نش�ان می دهد عزم دولت 
برای رسیدگی به مشکلات معلمان جدی اس�ت.« این کارگروه بعد از آن 

تشکیل شده است که در چند ماه گذشته وضع معیشتی معلمان، اجرای 
طرح رتبه بندی معلمان، وضع بیمه طلایی آنه�ا و... در صدر اعتراضات و 
درخواست های فرهنگیان بوده اس�ت؛ درخواست هایی که هرچند وزیر 
آموزش و پرورش هربار در گفت وگوهایش با رسانه ها گفته پیگیر آنهاست 
و در سال جدید س�عی می کند آنها را رفع کند. درخواست های معلمان اما 
بجاست؛ برای رساندن این درخواست ها به گوش  رئیس جمهوری که حالا با 
تشکیل کارگروهی، پیگیر وضع فرهنگیان شده، هم بود که »شهروند« در 
گفت وگو با تعدادی از معلمان از آنها خواست که درخواستشان را از حسن 

روحانی و وزارت آموزش و پرورش مطرح کنند. 

معلمان ابتدایی را به جایگاه واقعی شان برگردانید

ما از دولت انتظار داریم که ما معلمان ابتدایی را به کار خودمان برگرداند. من تحصیلاتم 
مربوط به دوره ابتدایی اس��ت. من اگر در مدرس��ه دولتی بودم، شش س��ال س��ابقه کار 
داش��تم ولی الان مانند یک کارگر معمولی هستم درحالی ما دوس��ت داریم به صورت 
قانونمند و در خود پیکره دولت باش��یم. سوال ما این اس��ت که چرا معلمان را به عنوان 
نیروهایی که مصرفی اند نگاه می کنند؟ ما هم می توانیم تولیدی باش��یم، ما می خواهیم 
که ما را به چش��م یک چیز اضافه نگاه نکنند. الان آم��وزش و پرورش خلا دارد ولی هیچ 
چیز جای خودش نیس��ت. در دوره قبل افراد با تحصیلات پایین اس��تخدام شدند و در 
کلاس ششم درس خواندند و الان بچه های هفتم و هشتم تاوانش را می دهند. رسیدگی 

به این موضوعات از درخواست های اصلی من و همکارانم از دولت یازدهم است. 

|  فاطمه خویا  |  معلم قراردادی دبستان    |

 آموزش و پرورش در انتخاب مدیرانش
 شایسته سالاری را رعایت کند

این خیلی مهم اس��ت که آقای رئیس جمهوری به این فکر افتاده اند که برای رسیدگی به 
درخواست های معلمان کارگروهی را تش��کیل دهند و ما از ایشان متشکریم اما موضوع 
اینجاس��ت که نقش مجلس کمرنگ تر از دولت نیس��ت و ما از مجلس ه��م این انتظار را 
داریم که مانند دولت به مس��ائل فرهنگیان توجه کند. موضوع مهم شایس��ته س��الاری 
در انتصاب مدیران اس��ت؛ این که آموزش و پرورش تحت فشارهای مختلف مدیرانش را 
انتخاب نکند. موضوع دیگر، آزادی فعالان صنفی معلمان اس��ت. ما می خواهیم که برای 
امنیت حقوقی معلمان ساز و کاری پیش بینی شود که بتوانیم حرفمان را از طریق قانونی 
به گوش مجلس و دولت برس��انیم. خواسته به حق ما این اس��ت که زمینه برای فعالیت 

صنفی معلمان مهیا شود. 

|  فاطمه رحمانی |   دبیر دوره متوسطه حرفه ای، معلم مدارس استثنایی  |

 تأمین معیشتی
 درخواست اصلی معلمان است

جایگاه معلم چه از بعد مادی و چه معنوی، پارامتر 
مهمی است و اگر این قضیه حل شود، بقیه مسائل 
حل می ش��ود. البته ما از بعد آموزش��ی مش��کلات 
زی��ادی داریم ولی مق��ام و رتبه معلم��ان در ایران 
چیزی اس��ت که عملا وجود ن��دارد. از نظر معنوی 
هم موضوع این اس��ت که وقتی ما تأمین نباش��یم، 
مقام معنوی خودمان را از دست می دهیم؛ مثلا من 
می خواهم مطالعه و تحقیق کنم ولی وقتی معاشم 
تأمی��ن نمی ش��ود، می روم س��بزی می فروش��م یا 
مسافرکشی می کنم و ... همین جایگاه معنوی من 
را از بی��ن می برد. از طرف دیگ��ر در حوزه تربیتی و 
پرورشی هم مشکلاتی داریم که البته همین تأمین 
نبودن از نظر م��ادی و معنوی باع��ث خیلی از این 

مشکلات شده است. 

|  علی اصغر دیوسالار |  معلم ادبیات دبیرستان  |

 معلمان را به چشم
 مردگان نگاه نکنید

من چند وقتی است که بیمار شده ام و مانده ام 
که با این هزین��ه هنگفت چ��ه کار کنم. ما از 
نظر مالی تأمین نیستیم، خیلی از مکان هایی 
که برای پیگیری مطالباتمان می رویم، گاهی 
با ما با این س��ن بالا، بس��یار توهین آمیز رفتار 

می کنند. 
همین آقای رئیس جمهوری و... از زیر دس��ت 
معلمانی مانند ما به این جایگاه رسیده اند ولی 
مدت هاس��ت که به درخواس��ت های ما توجه 
نمی کنند و انگار که از دور خارج شده ایم. من 
دلم می خواهد که به عنوان معلمی که 30 سال 
اس��ت کار کرده ام، حس کنم هن��وز زنده ام و 
نمرده ام. خیلی وقت ها با م��ا مانند یک مرده 

رفتار می کنند. 

|  نیره السادات مدنی | معلم دبستان غیرانتفاعی  |

 استخدام نیروهای آزاد در آموزش
 و پرورش، یک درخواست ویژه

من نیروی آزاد هس��تم و قراردادم با مدرس��ه 
است و اولین درخواستم استخدام در آموزش 

و پرورش است. 
موضوع دیگر این است که وضع آموزش کشور 
بسیار از هم پاشیده اس��ت، آموزش رایگان و 
کیف��ی حق هم��ه بچه هاس��ت درحالی که ما 
می بینیم تحصیل در م��دارس دولتی رایگان 

است ولی کیفیت ندارد. 
ازط��رف دیگر م��دارس خصوص��ی، مدارس 
اختصاصی اند و معل��م را کارگر خود می دانند 
و آموزش برایش��ان تبدیل به یک کالا ش��ده 
است و اولین سوال این است که حق تحصیل 
رایگان که در قانون اساس��ی کشور آمده کجا 

می رود. 

|  صدیقه پاک ضمیر | نیروی آزاد چهارم ابتدایی  |

 رسیدن به استانداردهای جهانی
 نیاز ویژه آموزش و پرورش ایران

ما قبلا زیاد این درخواس��ت ها را گفته ایم ولی در کل سیس��تم کلی در کشور ما مشکل دارد؛ 
هم از نظر سیس��تم اس��تانداردهای جهانی که ما خیلی پایین تر هس��تیم و هم از نظر فضای 
آموزشی، محتوای کتاب های درسی، امکانات آموزشی، ورزشی و...  از طرف دیگر بی انگیزگی 
معلمان در سیس��تم آموزش و پرورش م��ا بیداد می کند. مثلا در حک��م جدید، 14 درصد به 
حقوق ما اضافه شده اس��ت و این باعث بی انگیزگی معلمان شده است. این موضوع یک زنگ 
خطر بزرگ برای بچه های مملکت ماس��ت. آموزش و پرورش نیاز ب��ه یک عزم همگانی دارد 
که اگر آقای رئیس جمهوری این را بخواهند می توانند جامه عمل به آن بپوش��انند. همکاران 
قبل از تصویب بودجه اعتراضاتی داش��تند ولی در بودجه در نظر گرفته نش��د. از طرف دیگر 
طرح رتبه بندی معلمان هم که درباره آن زیاد حرف زده می شود، نیاز واقعی معلمان نیست. 

|  الهام شریفی |   معلم ریاضی دبیرستان در شیراز |

نظام آموزشی، نیازمند نهضت ملی دعوای معلم��ان با وضعیتش��ان یک بحث 
کلی اس��ت. به نظ��ر من مهم ترین مس��اله، 
جایگاه نظام آموزشی اس��ت. اولین چیزی 
که باید مطالبه ش��ود، بحث نظام آموزشی 
به عنوان یک مس��ئولیت ملی اس��ت؛ یعنی 
نیازمند یک نهضت ملی اس��ت. دولت باید 
این موض��وع را حس کند ک��ه موضوع فقط 
متولی گری آموزش و پرورش نیس��ت بلکه 
ی��ک بحث کل��ی اس��ت. در مرحل��ه بعدی 
جایگاه نظام آم��وزش و پ��رورش به عنوان 

یک وزارتخانه بنیادی و فرهنگی ش��ناخته 
ش��ود نه یک وزارتخانه مصرف��ی که در این 
صورت جای��گاه معلم به خ��ودی خود پیدا 
می ش��ود. در مرحله بعد اگر این اتفاق افتاد، 
مثلا ف��رض کنیم یک متص��دی بانک برای 
ماموریتش تمام تجهیزات را دارد، یک معلم 

هم غیر از ش��ان اجتماعی و ... برای اجرای 
ماموریتش تجهیزات��ی می خواهد. اول باید 
تجهیز امکانات مانند مه��ارت آموزش، لپ 
ت��اپ و ... تأمین ش��ود، نبای��د اول و آخر به 
بحث حقوق معلمان توجه کنیم. باید فضای 
فیزیکی مناس��ب، امکانات و ... معلم را تهیه 

کنیم. دوم این که معلم تزریق فکر می کند و 
نیازمند تغذیه است تا بتواند تولید و تزریق 
کند و بنابراین نیازمند وقت اس��ت، باید این 
وقت تأمین ش��ود نه این که به دلیل تأمین 
معیش��تش در وق��ت اضافه خ��ود کارهای 
دیگری انجام دهد. مش��کل ما این است که 
هنوز ای��ن ضرورت ه��ا را درک نکرده ایم. از 
طرف دیگر خدمات رفاهی مهم است مانند 
تسهیلات، مسکن و... که در همه سازمان ها 

وجود دارد و در آموزش و پرورش نه. 

|  نادر برزگر  |  مسئول کانون فرهنگی و تربیتی    |

رفع تبعیض بین معلمان و کارمندان دولتی

خواسته معلمان چند محور مشخص دارد؛ پایین بودن حقوق معلمان با توجه به خط فقر 
که سه میلیون تومان است ولی معلمان یک میلیون تومان می گیرند و دو میلیون تومان زیر 
خط فقر حقوق کمی مي گیرند. بحث دوم تبعیض بین حقوق معلمان و دیگر ادارات است. 
درحال حاضر افزایش حقوق به ادارات می دهند ولی به معلمان نمی دهند. بحث سوم بیمه 
طلایی اس��ت که در طرح جدید قیمتش 300 برابر می شود؛ معلمان تا سال قبل 13 هزار 
تومان پرداخت می کردند و 13 هزار تومان دولت ولی براس��اس طرح جدیدی که معاون 
پشتیبانی وزیر داده، معلمان باید 40 تا 50 هزار تومان پرداخت کنند. همین بیمه طلایی 
هم مشکلات عمده ای دارد و خیلی از بیمارستان ها قبول نمی کنند و بعضی خدمات مانند 

دندانپزشکی را پوشش نمی دهد بنابراین این طرح عملا بی اثر شده است. 

|  محمد حبیبی| معلم هنرستان در شهریار    |

معلمان در گفت وگو با »شهروند« درباره درخواست هایشان 
از رئیس جمهوری می گویند

معیشت، گره اصلی 
زندگی  ماست

   کارگروه رسیدگی به درخواست های فرهنگیان با دستور رئیس جمهوری تشکیل شد
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